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 Ege'deki hak ve menfaatlerimizin korunması ve Dedeağaç... Millî Savunma Bakanlığı, Ege Denizi özelindeki konularda, 
diğer konularda da olduğu gibi, başta Cumhurbaşkanımız ve Dışişleri Bakanlığı olmak üzere ilgili tüm bakanlık ve kurumlarımızla 
yakın koordine içerisindemillî hak ve menfaatlerimizi gözeterek çalışmakta ve üzerine düşen görevleri eksiksiz yerine getirmektedir. 
Yunanistan'ın öncelikle ülkelerimiz arasındaki uluslararası hukuka uygun olarak ve hakkaniyet prensibiyle çözümlenmesi gereken 
Ege Denizi'ndeki sorun alanlarını suistimal ederek gerçekleştirmeye çalıştığı oldubittilere diplomasi alanında Dışişleri 
Bakanlığımızca, sahada ise Millî Savunma Bakanlığınca vakit kaybetmeksizin gerekli cevaplar verilmektedir. Son dönemde 
Yunanistan tarafının iki ülke arasında 1976 yılında imzalanan Bern Mutabakatı'na ve uluslararası hukuka aykırı olarak Ege Denizi 
müstahkem kıta sahanlığımız içerisinde izinsiz gerçekleştirmeye çalıştığı araştırma faaliyetlerine yönelik Dışişleri Bakanlığımızca 
Yunan makamlarına yönelik gerekli diplomatik girişimlerde bulunulmuş, sahada ise Deniz Kuvvetleri Komutanlığı ve Sahil Güvenlik 
Komutanlığı unsurlarınca gerekli cevaplar verilmiştir. 

 Öte yandan, ABD'nin Dedeağaç'taki askerî varlığı dâhil olmak üzere bölgemizde yaşanan her türlü gelişmeyi ülkemizin 
savunma ve güvenliği açısından yakından takip ediyor ve ülkemize etkileri bakımından değerlendiriyoruz. Bu kapsamda ABD'nin 
Yunanistan'daki varlığı ile Yunanistan'da hangi üsleri kullandığı tarafımızca bilinmektedir. ABD'nin Dedeağaç'a askerî unsurlar 
konuşlandırması bölgedeki stratejik dengeleri etkilemekte ve Türkiye'nin güvenlik politikalarını doğrudan ilgilendirmektedir. Bu 
gelişmeleri yakından takip etmekte ve ulusal güvenlik çıkarlarını korumak adına gerekli diplomatik ve askerî adımları atmaktayız. 

 Diğer yandan, Yunanistan'ın Türkiye'yle Ege ve Doğu Akdeniz'deki anlaşmazlıklara ABD, Avrupa Birliği, bölge ülkeleri ve 
üçüncü ülkeleri dâhil etme gayretleri devam etmektedir. Biz öncelikle millî güvenliğimize, vatandaşlarımızın can ve mal emniyetini 
sağlama almaya, ardından da bölgemizin ve coğrafyamızın istikrar, huzur ve iç barışına katkı sunmaya çalışıyoruz. Yunanistan dâhil 
tüm bölge ülkelerinin yaptığı her hareketin, bölgedeki gerginliğin artmasına değil, barış ve istikrarın gelişmesine katkıda bulunması 
gerektiğine inanıyor ve bunu bekliyoruz. 

 Bizimle çok ilgisi olmamasına rağmen Suriye'ye dönen mülteci sayısını sormuştunuz. İçişleri Göç İdaresi Başkanlığıyla 
yapılan koordine neticesinde 2016-2024 tarihleri arasında 730 bin, 2024 yıl içerisinde ise 115 bin olmak üzere toplam 845 bin 
göçmen Suriye'ye döndü. Bildiğiniz üzere, şu anda Suriye'de 1 milyon briket ev yapılması faaliyeti devam ediyor; bunlardan 116 bin 
tane briket ev yapıldı, bu giden göçmenler de bu evlere bittikçe yerleşecekler. 

 Bilal Çokay'la ilgili bir soru gelmişti. Bilal Çokay bir tuğgeneraldi, bir disiplinsizliği nedeniyle önce disiplin kuruluna sevk 
ettik. Disiplin kurulunda rütbeleri geri alındı ve bundan sonra da kendisini normal cezasıyla ilgili olarak mahkemeye verdik ve 
mahkeme incelemeleri sonucunda 1 subay ve 4 uzman erbaşla birlikte kendisi ayrı ayrı on bir yıl sekiz ay hapis cezasına 
çarptırılmıştır. 

 Savunma sanayisi konularıyla ilgili... Siper ve Çelik Kubbe konusunda hava savunma sistemimizle ilgili olarak biz, şu 
anda hava savunma sistemlerimizin hepsini tamamlamış, bitirmiş durumda değiliz. Hava savunma sistemi, Çelik Kubbe bir sistem. 
Bunun içinde 4-5 tane ayrı sistem var, HİSAR-O Sistemi, HİSAR-A Sistemi, SİPER Sistemi ve bunlarla beraber KORKUT Alçak 
Hava Savunma Sistemi; bu yazılımların hepsinin ayrı ayrı bir yazılımla birleştirilerek kullanıldığı bir sistemin adı da Çelik Kubbe. 
Dolayısıyla, ülkemizin hava savunmasını sağlayabilmemiz için bir tane Çelik Kubbe değil, birden fazla Çelik Kubbelere ihtiyacımız 
olacak ve bunlar da üretilmeye başlandı. SİPER 1 üretildi, bu 100 kilometre menziliyle envantere girdi; şimdi hemen ikinci ve üçüncü 
SİPER'ler gelecek, SİPER 2; 150 kilometre ve SİPER 3 de 180 kilometre.Şu anda üretimle ilgili çalışmaları devam ediyor. 

 F-16 modern tedariki projesiyle ilgili olarak, Hava Kuvvetlerimizin ihtiyaçları doğrultusunda eğitim ve muharip 
kullanacağımız HÜRJET ve 5'inci nesil millî uçağımız KAAN hizmete girinceye kadar gelişmiş teknolojiyle donatılmış modern savaş 
uçaklarının envantere alınması ve envanterin çeşitlendirilmesi çalışmalarımız devam ediyor. F-16 Block 70 tedariki kapsamında 
başlangıç ödemesi yapılmıştır; 1,4 milyar dolarlık bir parayı yatırdık, bununla 40 tane F-16 Block 70 Viper uçağı alacağız ve 70 tane 
de modernize edecek idik...

RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) - 79. 
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - 79 tane modernize edecek idik. Bu 79 taneden vazgeçtik, şunun için 

vazgeçtik: Bu modernizasyonu, F-16 modernizasyonu TUSAŞ tesislerimiz, kendisi yapabilecek durumda şu anda, dolayısıyla onları 
oraya devrettik. 40 tane uçak alacağız, bir de özellikli mühimmatlar var, onları alacağız, toplam yaklaşık 6,5-7 milyar dolar olacak 
tamamı.

 Eurofighter konusunda da sizlerin de tahmin ettiği gibi bir çeşitlik olsun istedik; hep Amerika, onları değiştirmek istedik ve 
Eurofighter da bir Avrupa konsorsiyumu; İngiltere, İtalya, İspanya ve Fransa'dan oluşuyor, 4'lü. 3'ü; İngiltere, İtalya ve İspanya "Evet." 
dediği hâlde Almanya bu koalisyon nedeniyle tam cevabı çıkaramıyor idi ama şimdi onunla ilgili izinleri çıkardıklarını ifade ettiler, 
bununla ilgili çalışmalarımız devam ediyor, geliştikçe bildiririz. 

 F-35'lerle ilgili sizin ifade ettiklerinizin hepsi doğru tabii. Şimdi, F-35'lerle ilgili, 6 tane uçağımız var orada. Şimdi, 
Amerikalılar da bu F-35 konusunda... Tabii, bizim KAAN uçağını şimdi yapacağımızı, yapabileceğimizi de uçtuğunu da görünce 
düşünceleri de biraz değişti. Onlar şimdi kendileri de F-35'i verebileceklerini ifade ediyorlar. Bu konuda da daha henüz öyle bir 
gelişme olmadı, oldukça... 

RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) - Satın alma mı, üretim mi Sayın Bakan? 
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER -  Efendim? 
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RAHMİ AŞKIN TÜRELİ (İzmir) - Üretim aşamasına mı katılacağız yeniden, satın alma mı? 
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - Şimdi, biz hem üretim payımızın tekrar bize verilmesinde ısrar ediyoruz hem 

de toplam 40 tane de F-35'i almak için isteğimizi bildirdik. 
 S-400, sayın milletvekilleri, S-400'lerle ilgili, hava savunma sistemleriyle ilgili, biz, 1991 yılından itibaren dünyadaki hava 

sistemi olan her ülkeye müracaat ettik. Amerika... "Patriot verin kardeşim bize." 1, 2, 3, 5, 8; yok. Fransa ve İtalya, SAMP-T'ler var. 
"SAMP-T'leri verin." Onda da bir şey yok. Ama aşağıda, Orta Doğu'da durum ha bire gelişiyor -o zamanki komuta kademesiyle ilgili 
söylüyorum- ve insanlar... Çin, vermedi. Mecbur kalarak S-400'ü aldık. 

CAVİT ARI (Antalya) - Geldi mi tam anlamıyla?
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - Evet, geldi S-400.
Şimdi, bu Amerikalılarla son görüşmelerimizde S-400'le ilgili de işte "Şunu yapacaksınız, bunu yapacaksınız..." Hepsini 

reddettik. Şu anda, hâlen, bizim kabul ettiğimiz merkezde olmak kaydıyla Amerikalıların da herhangi bir itirazı kalmadı S-400'lerle 
ilgili.

Tank mevcutlarımızı sordunuz, bizim... 
ERHAN USTA (Samsun) - Kurulmadı değil mi S-400?
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - Efendim, S-400'lerle ilgili bizim durumumuz şu: S-400'leri kuracağımız, 

kullanacağımız her yer belli. Bunların, oraya yerleşeceği bütün yerler, altındaki mahzenler dâhil hepsi yapıldı, hazır. Sadece biz, bir 
emir verdiğimiz anda herkes hangi bölgeye emir verdiysek o bölgeye hareket edecek, yaklaşık on iki saat sonra bütün sistem 
kurulmuş olacak. Bildiğiniz üzere, bu bir hava savunma sistemidir. Yani bizde bir taarruz tehlikesi çok üst düzeyde bir şeye çıkacak 
ki, hava taarruzu, biz de S-400'ü kullanalım. Tanklarla ilgili, şu anda, 3 binin üzerinde tankımız var ve bu önümüzdeki 2025'in 
sonunda da biz normal ALTAY tankını seri üretimde almaya başlayacağız. 

 Makine Kimya Endüstrisinin özelleştirilmesiyle ilgili, böyle bir şey söz konusu değil, asla ve kata olamaz zaten. Makine 
Kimya sürekli olarak devletimizin emrinde, orada çalışmaya devam edecek. Tam tersine -bir sayın milletvekilimizin de açıkladığı 
gibi- çok önemli, ciddi yatırımlara girdik, inşallah, orada kendi ülkemizin ihtiyaçlarının tamamını karşılayacak şekilde, çok kısa 
zamanda üretime başlayacağız. 

 Efendim, Genelkurmay Başkanımız ve kuvvet komutanlıklarıyla ilgili, yetkililerle ilgili sorular soruldu. Bizim şu anda 
Genelkurmay Başkanımız tüm Türk Silahlı Kuvvetlerinin... Bildiğiniz gibi, 4 tane ana unsurumuz var: Personel, istihbarat, harekât ve 
lojistik. Bunlardan hayati olan istihbarat ve harekât, tamamen Genelkurmay Başkanına aittir. Personel ve lojistik zaten ta eskiden 
beri Millî Savunma Bakanlığı tarafından yapılan iki faaliyet idi, aynı şekilde devam ediyoruz. 

YAŞAR KIRKPINAR (İzmir) - Değişen bir şey yok.
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - Evet, evet.
 Bu, ASELSAN'la ilgili... Yani üzerimize vazife değil aslında ama sorulduğu için hemen öğrendim, şöyle, şimdi, önce bir 

rakamları vereyim müsaade ederseniz: ASELSAN, TUSAŞ, ROKETSAN ve HAVELSAN'dan toplam olarak 2022 yılında 624 
mühendisimiz gitmiş, 2023'te 261 -624'ten 261'e düşmüş- 2024'te de 217'ye düşmüş, giden, bizden gidenler; toplam 1.102 kişi. 
Gelenleri de arz ediyorum: 2022'de 45 kişi geri dönmüş, 2023'te 81 kişi geri dönmüş, 2024'te 211 kişi geri dönmüş. Geri dönme 
sebepleri de şunlar: Ailelerin oradaki uyumu, yüksek teknolojili işlerde çalışmadıkları... Gider gitmez orada, tabii, onların beklentisi 
hani oraya gidecek, en üstün teknolojili yerlere hemen bunları oturtacaklar zannediyorlar. Dolayısıyla kendilerinde teknolojik olarak 
bir gelişim yok, kariyerinde özellikle yönetici pozisyonuna yükselmek konusunda sınırlılıklar ve engeller -tabii, kendi yerli çocuklarına 
veriyorlar muhtemelen- ve oralarda artan milliyetçi akımlar nedeniyle yabancı düşmanlığı; bunlarla gider gitmez orada karşılaşıyorlar 
ve işte, biraz önce size de arz ettiğim gibi, en son, bu yıl 211 mühendisimiz geri dönmüş. 

 Bu, "İdlib'de 33 şehit verdikten sonra hiçbir şey yapılmadı." diye soruldu bir sayın milletvekilimiz tarafından. İdlip'de, evet, 
33 şehit verdik çünkü Suriye uçakları o gün yanlış bir hedefe ateş ettiler, 50 kere de pişman oldular ama biz de onun ertesi günü 
şunları yaptık: Suriye rejimine ait 3 uçak, 8 helikopter, 3 tane insansız hava aracı, 151 tank, 47 top obüs, 52 ÇNRA, 8 hava savunma 
sistemi, 12 tanksavar silahı, 4 havan, 24 zırhlı araç, 27 zırhlı muharebe aracı, 34 silahlı pikap, 60 askerî araç ve 10 mühimmat 
deposunu vurduk. 

 ALTAY tankını arz etmiştim, 2025'in sonunda inşallah almaya başlayacağız.
 Anıtkabir'deki sloganlarla ilgili... "Efendim, orada çok slogan yapılıyor." 
CAVİT ARI (Antalya) - Çok rahatsızız. 
MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - Sayın milletvekilleri, Anıtkabir'e girişlerde biz oraya girmek için gelene 

"Kardeşim, sen slogan atacak mısın? Tezahürat yapacak mısın?" diye bir sorgu yetkimiz yok. Geliyor insanlar ve oradan içeri 
giriyorlar. 

CAVİT ARI (Antalya) - Belli bir siyasi partinin yöneticisi, gençlik kolları gibi gelenler Sayın Bakan. 
ORHAN YEGİN (Ankara) - Anıtkabir herkesin ya!
CAVİT ARI (Antalya) - Kimler olduğu belli ya!MİLLÎ SAVUNMA BAKANI YAŞAR GÜLER - Bakın, müsaade edin, müsade 

edin Sayın Vekilim. Yaptığımız incelemede diğer siyasi partilerin liderlerine de bundan daha fazla tezahürat yapılan canlı videolar 
var, arzu ederseniz istediğiniz zaman size izletebiliriz.
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